
  
OZVĚNY Z ORATOŘE 
3/2014 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



2 

 

OBSAH: 
 
 
Příměšťák „Jaro v Majáku“                                                     3 
Nadace OKD – Srdcovka zlepšuje naši fyzičku                                              4 
Májový pohár taekwondo WTF                                5                                                        
Symbol a síla kříže                                                                                             6 
Přístav válí 2014                                                                               7 
Chovatelsko-pěstitelský kroužek a ochrana přírody                               9 
Na druhé straně zrcadla                                                            10 
Stolní tenis v Majáku                                                                               12 
Move for evrybody 2014                                                13 
PGSI Mezinárodní hry Bratislava 2014                                15 
Velikonoční dílničky                                                                             17 
Mé zamyšlení                                                                                                   18 
Litovský deň v stredisku Don Bosko                                                   19 
Den matek v Majáku                                                     20 
IT technologie                                               20 
Setkání otců – hadinkářů s dětmi a přáteli                                                22 
Celý rok se pedagogové vzdělávají v rámci projektu OPVK             24 
Návštěva Don Boska v Turíně                                       27 
 

 



3 

 

 PŘÍMĚŠŤÁK "JARO V MAJÁKU" 
 

 Jaro v Majáku - tak se jmenoval letošní příměstský jarní tábor 
konaný na pobočce Maják.        
 V průběhu tábora byly pro děti připraveny různé aktivity 
související s příchodem jara:-). Děti měly možnost zažít dotyk jara  
s mladými zvířátky, které byly zapůjčeny s laskavým svolením 
vedoucího chovatelského kroužku z pobočky Šumbark :-) Dále byly 
různé tvořivé aktivity: např. výroba zvířátek z fima a ze dřeva, papírová 
koláž jarní přírody a výroba sluníček. Díky dobrovolnici Justině z Litvy 
děti ochutnaly výbornou litevskou růžovou polévku a některé holky si 
vyzkoušely nové jarní účesy. Dále měly děti možnost sportovního vyžití 
při stolním fotbálku a při jarním turnaji ve stolním tenise a bylo 
pamatováno taky na zábavu. Proběhlo několik her a soutěží uvnitř 
pobočky i na zahradě Majáku, kde děti např. hledaly divoká zvířata  
a zároveň musely utíkat před strážci přírody.  
 A poslední den příměstského tábora se část dětí zúčastnila 
společného výletu všech poboček střediska na Skalku, kde prožila  
i poslední zimní radovánky :-). Jaro v Majáku bylo zkrátka pestré  
a místy i slunečné, tak jak to má být :-)  Bobr 
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NADACE OKD – SRDCOVKA ZLEPŠUJE NAŠI FYZIČKU 
 

 Na počátku bylo slovo, a slovo dělá muže. Náš dobrovolník 
Pavel Žáček, zaměstnanec OKD, nám už několik let pomáhá v tréninku 
dětí bojového sportu Taekwondo WTF. Onehdy donesl noviny Horník, 
kde bylo napsáno o grantovém titulu SRDCOVKA. Jelikož neustále 
zkvalitňujeme naše cvičení a tréninky, tak dlouho už pošilháváme po 
kondičních pomůckách.  Na mysli jsme měli medicinbaly pro žáky. 
Nedostávalo se však finančních prostředků. A do toho přišla Srdcovka. 
A vyšlo to – náš projekt na zakoupení medicinbalů byl nadací OKD 
podpořen.  
 Trénink s těmito těžkými 
míči – to je pěkně silné kafe.  Díky 
Srdcovce trénujeme srdce, 
pravidelné cvičení je prevencí proti 
kardiovaskulárním onemocněním, 
ale také bojujeme sportem proti 
neduhům dnešní doby, jako jsou 
nuda, zahálka a jiné negativní jevy. 

 



5 

 

 MÁJOVÝ POHÁR TAEKWONDO WTF 
 

 V sobotu 17. 5. 2014 se uskutečnil v Praze Májový pohár 
Taekwondo WTF. I tento závod jsme se rozhodli za náš oddíl obsadit. 
Osm statečných z oddílu podalo velmi pěkné výkony.  
 U některých nervozita sice udělala své, ale i tak vše nakonec 
velmi dobře dopadlo. Ve trojicích se nám sice moc nedařilo, ale 
neodešli jsme s prázdnou. První místo, druhé a třetí místo se podařilo 
obsadit našim starším žákům. Všem účastníkům srdečně gratulujeme. 
Tento pohár byl poslední soutěží v tomto školním roce. Teď už nás čeká 
příprava na zkoušky a léto plné akcí.   Doxxy 
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SYMBOL A SÍLA KŘÍŽE 
 

 Před několika lety jsem 

v Anglii vešel do jednoho 

vesnického kostela. Bylo tam 

naprosté ticho, já jsem v tom 600 

let starém kostele byl jediný člověk  

a viděl jsem tam oltář, kříž a na 

kříži Ježíše. A tohle je obrázek, na 

který jsme natolik zvyklí, že si 

k němu neklademe otázky. Ale v tu 

chvíli, kdy jsem ho tam uviděl, měl 

jsem pocit, že ho vidím očima 

někoho, kdo se poprvé ocitl na této 

planetě a nikdy ho ještě neviděl.  

A opravdu mě ohromila zvláštnost 

tohoto symbolu. Je to vlastně 

agónie, utrpení lidské bytosti na 

kříži a zároveň tam byl ještě jeden 

kříž, na něm už Ježíš nebyl a tento 

zlatý kříž byl vlastně stejný, ale byl 

to kříž, který je nástrojem mučení a zároveň symbolem božskosti.  

A v tom jsem najednou uviděl hluboký význam, který můžeme rozeznat 

a dokáže ho rozeznat i ten, kdo není křesťan. Ježíš na kříži je ukřižován 

kvůli lidstvu a představuje jakoukoli lidskou bytost, která kdy žila a žít 

bude. Ježíš reprezentuje něco, co je součástí lidské situace. A když jsem 

se díval na ten kříž, uvědomil jsem si, že tohle představuje lidskou 

bytost, která zažívá extremní formu omezení, je naprosto nesvobodná, 

omezená, odsouzená k hlubokému utrpení a zároveň …slova, která mi 

najednou přišla na mysl: „to nebude moje vůle ale Tvá vůle.“ A to 

vysvětluje podstatu utrpení. On prošel do hlubin utrpení a pak ho zcela 

 a naprosto akceptoval a tímto naprostým přijetím utrpení došlo k určité 

transmutaci a právě ten instrument mučení, kříž, který pro něj byl 

zdrojem utrpení, byl transformován v symbol božství. A toto vysvětluje 

paradox, který jsem pocítil, když jsem vstoupil do toho kostela  

a podíval se na toto očima člověka, který nic podobného neviděl. Já 
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jsem viděl kříž jako nástroj mučení a zároveň symbol božskosti. A 

každá lidská bytost ve svém životě někdy prožije nějaké utrpení, které 

je velmi intenzivní. Samozřejmě lidská bytost se snaží vyhnout utrpení. 

Ale on se dokázal s tou situací naprosto ztotožnit a přijmout ji: „Staň se 

vůle Tvá“. A to je takzvané vědomé utrpení. Vnitřní odpor, vnitřní 

odvržení přestává existovat. Jako bych řekl: „Ano, tak to má být, já 

s tím souhlasím“. I v těch nejvíce nepřijatelných situacích, kdy nemůžu 

nic dělat, musím situaci přijmout: „Staň se vůle Tvá.“ A v ten okamžik 

odumírá ego a v tomto okamžiku se projeví božství. A právě to, co je 

tím nejhorším, co se vám mohlo stát, když se tomu oddáte, se pro vás 

stane otevřením se božskému duchu. A to je vlastně ta zázračná moc 

kříže. 

 

Eckhart Tolle – úryvek z pořadu s Oprah Winfrey zaznamenal Lubomír 

Děcký 

 

 

 

  PŘÍSTAV VÁLÍ 2014 
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 Je to již osmý měsíc od doby, kdy jsme poprvé otevřeli „oratoř“ 
v Prostřední Suché v areálu ZŠ Kapitána Jasioka. Máme za sebou již 
spoustu pěkných zážitků. Dětí pomalu přibývá a důvěra pomalinku 
roste. Děti k nám rády chodí, zapojují se do širokého množství aktivit, 
které jim nabízíme např. florbal, stepmanie, výtvarka, kalčo, týmové 
hry, soutěže, slůvko apod.   
 Nyní se pod názvem Přístav válí 2014 skrývá i blížící se 
rozlučková akce na konec školního roku, která proběhne v Přístavu 
 9. 6. 2014. Tato akce je především určena pro rodiče dětí, kteří se 
mohou podívat na místo, kde si jejich děti hrají. Pro rodiče bude 
připraven program. Maminky i babičky si mohou vyzkoušet vyrobit 
sadu šperků z fima. Tatínkové zase budou mít možnost zapojit se do 
fotbalového turnaje. Nebude chybět ani drobné občerstvení. Na konci 
akce budou mít možnost rodiče navštívit náš drobný bazárek, z kterého 
si budou moci odnést třeba drobnou elektroniku, věci, drobnosti, 
hračky apod. 
Jsem vděčná za to, že mohu v Přístavu pracovat a trávit čas s dětmi, 
které to potřebují.     Doxxy 
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CHOVATELSKO – PĚSTITELSKÝ KROUŽEK A OCHRANA 
PŘÍRODY 

 
 Ve středisku funguje už několikátý rok kroužek zaměřený nejen 
na chov drobných exotických zvířátek či pěstování rostlinek, ale 
především na výchovu dětí a mladých lidí k lásce k přírodě  
a její ochraně.  
 Vždyť kdo by chtěl, kdo má alespoň trochu zájem o živé tvory na 
této planetě, v tomto světě, ve kterém je tolik utrpení a bídy (přírodní  
i lidské) jen tak sedět se založenýma rukama, dýchat zamořený vzduch  
a přehlížet drancování přírody a vymírání mnoha živočišných druhů 
lidskou zásluhou? Vždyť vzpomeňme třeba na takového holuba 
stěhovavého, původem ze severní Ameriky, jehož hejna čítala na dvě 
miliardy jedinců a zdálo se, že je nic nemůže ohrozit. Přesto 
organizovaný lov těchto ptáků (pro velmi chutné maso) zdecimoval 
jejich stavy natolik, že na počátku 20. století se ve volné přírodě už 
žádný holub stěhovavý nevyskytoval, a to je jen jeden případ z mnoha. 
Zvířata jsou zabíjena také pro rozmary módy - krokodýli a hadi pro 
kůže, kočkovité šelmy pro kožešiny, želvy pro krunýře apod. 
Nemilosrdnému vybíjení zbraněmi pytláků je vystavováno velké 
množství slonů, jejichž kly jsou stále výhodným obchodním zbožím  
a nosorožců pro jejich roh, kterému se především v Asii přisuzují 
zázračné léčivé účinky.  A s těmito 
poznatky a holou skutečností seznamuji 
mladé lidi navštěvující náš kroužek, vždyť 
kdybych to neudělal, připadal bych si 
k ničemu, je to otázka mého vlastního 
svědomí – i kdybych nic nezměnil, je dobré 
konat dobro a nepodílet se na zlu. Nejsme 
odpovědní za výsledky, ty jsou v rukou 
Božích, jsme však odpovědni za své jednání 
a činy. Na ničení přírody je třeba reagovat 
jednoznačně: V tom nejedu!!! 
                                    Toman Pavel 
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„NA DRUHÉ STRANĚ ZRCADLA – ZVYKY, TRADICE  
A KULTURNÍ ROZDÍLY NA OBOU STRANÁCH OLŠE 

PO DRUGIEJ STRONIE LUSTRA - ZWYCZAJE, TRADYCJE  
I RÓŹNICE KULTUROWE PO OBU STRONACH OLZY" 

 
 Díky Operačnímu programu přeshraniční spolupráce ČR – PL 
2007 – 2013 - Fond mikroprojektů Euroregionu Těšínské Slezsko – Śląsk 
Cieszyński můžeme realizovat projekt česko-polské spolupráce. 
Partnerem je obec Strumień a ZŠ v Pruchnej. Cílem projektu je vytvořit 
užší vztahy mezi polskými a českými dětmi, díky čemuž budou více 
otevření a tolerantní v navazování nových mezinárodních kontaktů. 
V rámci projektu se rozšíří kulturní povědomí studentů i pedagogů, 
které se promítne do zvýšení vzdělání. Projekt se realizuje od dubna do 
prosince. Jeho součástí jsou společenské integrační aktivity, poznávací 
výlety, outdoorové aktivity, školní ples, workshopy a prezentace práce 
dětí. Každé akce se účastní 40 dětí a 5 pedagogů. Bude to začátek 
dlouhodobé spolupráce mezi oběma stranami projektu. 
 První akce se konala 9. dubna ve středisku na Šumbarku a byly 
to velikonoční dílničky. Zde mělo možnost 40 dětí z české strany a 40 
dětí z polské strany si vyzkoušet výrobu vajíček ubrouskovou metodou, 
malování voskem, výrobu krabiček a velikonočních přáníček. Děti hravě 
zvládly vyrobit si zápichy s velikonočními zajíčky a kreativně namalovat 
vlastní velikonoční pohlednice. Největší úspěch nejen u chlapců, ale 
také u děvčat, mělo pletení vlastní velikonoční pomlázky z vrbového 
proutí. Děti si užily pět hodin rukodělných aktivit a přitom se měly 
možnost seznámit s dětmi z Polské republiky a navázat tak přátelství. 
 Další akce se konala v pondělí 28. dubna, kdy jsme vyrazili na 
karneval, který pro nás uspořádala polská strana. V odpoledních 
hodinách jsme přijeli do obce Pruchna, kde nás přivítal pan ředitel 
Mariusz Mendrok a koordinátorka projektu paní Justyna 
Konieczny.  Dalším krokem byla prohlídka budovy základní školy, 
tělocvičny, knihovny a počítačové učebny. Nakonec jsme se seznámili 
s historií školy a navštívili památník Emilie Michalské, která je 
patronkou tamní školy.  
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 Po prohlídce školy byl oficiálně zahájen ples v obecním 
kulturním centru v Pruchnej. Všechny děti obdržely „kotilión“, na který 
napsali svoje jméno. Celým odpolednem nás provázeli manželé 
Gepfertovi, kteří byli duší celého plesu. Hned v úvodu jsme se naučili 
základy polského národního tance - polonéza, kterým se zahajují 
všechny plesy nebo karnevaly. V průběhu celého odpoledne se děti 
náramně bavily a naučily se nové tance, které měly možnost na parketu 
hned vyzkoušet. Byly to mezi jinými kachny, macarena nebo tanec „Na 
divokém západě“. Byla i tombola, ze které si každý účastník odnesl 
nějakou drobnou cenu. 
 

 Dalším lákadlem byl profesionální karnevalový make-up od paní 
Dagmar Gruszka, která mistrovsky nalíčila všechny zájemce. K vidění 
tak byly různé obličeje zvířátek i strašidel. 
 Koncem května proběhlo dvoudenní víkendové setkání spojené 
s návštěvou lanového centra, které jsme si náramně užili. Ještě nás 
čekají čtyři další akce, na které se děti z české i polské strany těší.  
     Míša Godziková 
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STOLNÍ TENIS NA MAJÁKU 
 
  
 Stolní tenis na Majáku trénujeme a hrajeme denně pro radost, 
ale úsilí chlapců přináší také kvalitní sportovní výsledky. 
Ve dnech 17. – 18. 5. 2O14 proběhl v Ostravě tradiční 2. bodovací 
turnaj SHM ve stolním tenise. 
Chlapci z Majáku se v konkurenci vůbec neztratili . 
V kategorii mladších žáků: 1. Pepík Botoš (Havířov – Maják) 
                                            2. Petr Parči  (Havířov – Maják) 
V kategorii starších žáků byli kluci – Vojta Kmeto, Franta Polák a Patrik 
Miko do 10. místa. 
 Všichni se těší, že brzy díky rozšíření prostoru Majáku přibudou 
další dva PP stoly a budou moci hrát a bavit se tímto tradičním 
salesiánským sportem ještě častěji. 
      Pavel Honěk 
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MOVE FOR EVERYBODY 2014 
 
 Velké taneční zapálení a chuť pohybovat se v rytmu 
nejrůznějších melodií. Přesně tohle vystihuje již 4. ročník tanečního 
setkání amatérů Move for everybody 2014. Po roční pauze se 
v tělocvičně Církevního střediska volného času sv. Jana Boska na 
Šumbarku sešlo kolem 150 tanečníků z několika skupin, kteří se 
rozhodli změřit své taneční síly.  
 Soutěžilo se hned ve třech tanečních kategoriích, a to 
v kategorii moderna, street dance a nově také v kategorii sólo/duo, kde 
nezáleželo na tanečním stylu. Každá z těchto kategorií pak byla ještě 
rozdělena na 2 podkategorie podle věku tanečníků. Kromě tanečníků  
a skupin ze střediska Don Bosko v Havířově se také zúčastnily skupiny 
ze SVČ Asterix z Havířova a skupiny z Polanky nad Odrou. 
 Je třeba přiznat, že tříčlenná porota složená ze zkušených 
tanečnic měla vskutku velice těžký úkol. Všechny kategorie totiž 
překvapily nápaditými choreografiemi a skvělými tanečními výkony. 
Jako první se předvedla kategorie Moderna. V ní diváci uslyšeli nejen 
pohádkové melodie, ale viděli také tance těch úplně nejmenších 
tanečníků či tance s rekvizitami, jakými byly pompony či pet lahve. 
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Závěrečné vystoupení příšerek z taneční skupiny EM.ES.HA. pak 
všechny pořádně zamáčklo do sedadel. Sama porota se bála údajně 
ještě několik minut po samotném představení. Kategorie sólo/duo 
byla letos představena poprvé. Všichni vystupující, kteří se do ní 
přihlásili, si zaslouží velký obdiv. Není totiž zcela jednoduché postavit 
se sám či ve dvojici před plnou tělocvičnu zvědavých párů očí a vydat ze 
sebe to nejlepší. Nejlepšími tanečnicemi tady byly vyhlášeny naše 
slečny z klubu Maják Kačka Bartošková a Sylva Botošová, které opravdu 
zabojovaly a poháry k nim putovaly zcela zaslouženě. Na poslední 
kategorii Street dance se všichni těšili. Bývá to totiž pořádný nářez  
a letos tomu nebylo jinak. Choreografie, které se zde představily, byly 
originální a plné energie. Zaujaly nejen různé zajímavé krokové pasáže, 
ale také výběr hudby či volba kostýmů. Tady to měla porota asi 
nejtěžší. O perfektní závěr celé soutěže se zasloužila taneční skupina 
Up&Down Street dance group, sk. A, která rozpohybovala snad celou 
tělocvičnu.  
 Za možnost 
uspořádat tuto taneční 
soutěž je třeba také 
poděkovat našim 
sponzorům. Těmi se 
letos stalo Krevní 
centrum s.r.o. Frýdek -
Místek a Městská 
realitní agentura, s.r.o. 
z Havířova. Právě díky 
těmto sponzorů jsme 
mohli nakoupit pro 
účastníky řadu odměn 
a také zajistit poháry pro všechny vítěze. Touto cestou jim tedy ještě 
jednou děkujeme za jejich podporu naší akce, která byla nejen 
tanečním zápolením, ale také akcí, jež ukázala, že je pořád v Havířově  
i okolí hodně dětí a mládežníků, kteří se rádi hýbou a mají rádi tanec. 
     Veronika Geryková 
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PGSI 2014 MEZINÁRODNÍ HRY BRATISLAVA 
 

  
 Mládež z Don Boska v Havířově, Ostravě a z Brna vyrazila na 
Mezinárodní sportovní salesiánské hry, které se konaly 30.4.-5.5. 2014 
v Bratislavě. Reprezentovali tak nejen město Havířov, ale i celou 
Českou republiku. Jejich sportem byl stolní tenis.  
 
 Více než 900 sportovců z 11 zemí Evropy se setkalo na 
slavnostním zahájení těchto her, které bylo vysíláno i přímým 
přenosem v TV NOE. Uváděla ho známá moderátorka Adéla Banášová. 
Účastníci měli možnost shlédnout vystoupení italské zpěvačky ABA, 
známé taneční skupiny The Pastels a mnoha dalších skupin.  
 Po slavnostním zahájení se mohly naplno rozjet všechny sporty. 
K vidění byl basketbal, volejbal, fotbal a stolní tenis. Českou republiku 
reprezentovali stolní tenisté z Havířova, Ostravy a Brna. Svůj turnaj 
měli rozdělen do dvou kategorií a hrály se dvouhry a čtyřhry. K vidění 
byly velice napínavé zápasy a zejména obě semifinále starší kategorie 
chlapců, která proti sobě svedla borce z České republiky a Polska, 
nabídla velice kvalitní stolní tenis.  
 
 Kromě sportovních zážitků jsme absolvovali plavbu lodí na 
nedaleký hrad Devín, který byl trochu akčnější, protože jsme naháněli 
loď, která nám ujela. Prohlédli jsme si historické centrum Bratislavy  
i hrad, pro mladé byla také připravena diskotéka a vše vyvrcholilo na 
závěrečném ceremoniálu předáním pohárů vítězům jednotlivých 
sportů.  
 Poté se už jen jedlo, tancovalo, vyměňovaly se odznáčky a trička 
s ostatními účastníky. Pro některé naše sportovce to byly poslední hry 
a určitě se povedly. Celých pět dní se o nás starala mladá dobrovolnice 
Mária, které také patří velký dík. 
 
     Jirka Matuš 
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Výsledky našich sportovců:  
STARŠÍ CHLAPCI DVOUHRA:  
1. Ondřej Štětina (Havířov)  
2. Michal Bily (Ostrava)  
STARŠÍ CHLAPCI ČTYŘHRA:  
1. Ondřej+Lukáš Štětinovi (Havířov)  
3. David Miko a Patrik Kurial (Ostrava a Havířov)  
MLADŠÍ CHLAPCI DVOUHRA:  
1. Matěj Mazůrek (Havířov)  
2. Ondra Svoboda (Brno)  
MLADŠÍ CHLAPCI ČTYŘHRA:  
1. Matěj Mazůrek a Ondra Svoboda (Havířov a Brno)  
DĚVČATA DVOUHRA A ČTYŘHRA: 
4. Vanesa Antlová (Havířov)  
2. Vanesa Antlová a Laura Belušková (Havířov a Slovensko) 
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VELIKONOČNÍ DÍLNIČKY 
 
 Naše středisko s velikonočními tradicemi nezůstává pozadu. 
V sobotu 12. dubna se ve středisku ve městě uskutečnily již tradiční 
třetí „Velikonoční dílničky“. Lidé se začali scházet už před devátou 
hodinou. Pro účastníky bylo připraveno několik stanovišť. U jednoho 
stolu se pletli velikonoční zajíčci z pedigu, které si účastníci dozdobili 
mašlemi a jinými drobnostmi. U dalšího stolu bylo možno nazdobit si 
velikonoční vajíčka 
klasickou voskovou 
technikou. Další možností 
zdobení velikonočních 
vajíček byla ubrousková 
technika. Takto se zdobí 
polystyrenová vajíčka, která 
se buďto zavěsí na stuhu 
nebo položí do ošatky. Na 
dalším stanovišti se 
vyráběly dárkové krabičky  
a velikonoční přání, které 
udělají radost přátelům  
a známým.  
 U předposledního 
stanoviště si mohli 
účastníci vyrobit zajíčka 
nebo slepičku ve formě zápichů, které ozdobí například květináč. 
Poslední stanoviště bylo v suterénu, kde byla připravena hromada 
vrbového proutí na výrobu pomlázky. Tam si mohli zájemci vyrobit 
karabáč podle svých představ a navázat na něj barevné stuhy. Dílničky 
navštívilo celkem 38 účastníků, kteří zde zažili příjemné dopoledne  
a ještě si odnesli pěkné výrobky, které si vlastnoručně vytvořili. Ve 
vestibulu střediska bylo připraveno i malé občerstvení ve formě kávy, 
čaje a již tradičních výborných koláčů.    
     Anička 
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MÉ ZAMYŠLENÍ 
 
 V posledních dnech si často dávám otázku k zamyšlení. Já už 
opravdu pracuji 20 let v CSVČ Dona Boska? Ano, je to tak. Část života 
jsem věnovala středisku, dětem. Teta Míša, tak mi říkají moje 
mažoretky, cvičenky aerobicu, tanečnice irských tanců, kreativky. 
Zamýšlím se, kolik času, energie i nervů na soutěžích jsem prožila a to 
vše pro děti. Mýma rukama prošlo tisíce dětí. Potkávám děvčata, která 
se mnou začínala tančit před těmi 20-ti lety a dnes se dívám na jejich 
děti a některé dokonce mám opět ve svých kroužcích. A začínám si 
uvědomovat, jak ten čas letí. Mažoretky Juniorky navštěvují kroužek 
pravidelně a skoro všechny tady chodí už 10 let. Je mi líto, že tento rok 
končí a to z důvodu odchodu na střední školy. Vypracovaly se na 
vysokou úroveň, sklízejí velké úspěchy na soutěžích, přehlídkách, 
vystoupeních. Teď odcházejí a já částečně s nimi také - do důchodu. 
Budu pracovat na poloviční úvazek. Budu se věnovat malým dětem 
v tancích, které budu připravovat od základů.  
 Děkuji rodičům mažoretek, že posílají své děti pravidelně do 
kroužků a že máme společně dobrý vztah. Chtěla bych jim poděkovat 
za velkou pomoc, kterou nám poskytovali celých 10 let (a bylo toho 
opravdu hodně). Zůstanou krásné vzpomínky. Chci rovněž poděkovat 
našemu panu řediteli Ing. Hoňkovi, že to se mnou vydržel 20 let.  
A mohu říct, že ani jednou nedošlo mezi námi ke konfliktu. Díky, Vlku! 

Chci poděkovat Bohu, že 
je naše středisko tady. 
Děkuji všem, se kterými 
jsem pracovala a pracuji, 
za společně strávený - 
dost dlouhý  čas.  
A hlavně děkuji za DĚTI! 
Vždyť tady pro ně jsme  
a budeme dále. 
 Michaela Hlivová 
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LITOVSKÝ DEŇ V STREDISKU DON BOSKO 
 

 Kto prvú marcovú 
sobotu navštívil stredisko 
Dona Boska, určite 
neprehliadol fakt, že 
pobočka Město, konkrétne 
teda jej interiér sa niesol 
v znamení modro-zeleno-
červenej farby. To všetko 
z jedného prozaického 
dôvodu a tým bol „Litovský 
deň“, ktorý pre klientov 
strediska, ako aj pre 
ostatných návštevníkov 
pripravila naša milá 
dobrovoľníčka Justina, ktorá 
práve pochádza  z Litvy.  
 Od rána to 
v stredisku príjemne 
rozvoniavalo, keďže Justina sa snažila pripraviť tradičné litovské 
dobroty, no a tí odvážnejší si aj mohli spoločne s Justinou pripraviť 
tradičnú litovskú polievku z červenej repy. Jedlu však predchádzala 
precízne pripravená prezentácia o Litve, na základe ktorej sa všetci 
zúčastnení mohli dozvedieť o Litve mnoho zaujímavého. Po už 
spomínanom litovskom a musím podotknúť aj veľmi chutnom jedle, 
sme si mohli získané vedomosti overiť v kvíze o Litve, ktorý bol pre nás 
pripravený. Nálada bola po celý deň výborná, no a úplne prirodzene 
vygradovala workshopom tradičných ľudových tancov, do ktorého sa 
zapojil takmer každý. Počas celého dňa sa okrem Justiny starali  
o bezchybný chod akcie naši obetaví strediskoví dobrovoľníci, za čo im, 
Justine a všetkým, ktorí sa akýmkoľvek spôsobom podieľali na tejto 
vydarenej akcii patrí vďaka.  
      Roman 
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DEN MATEK V MAJÁKU 
 
 V pátek 9. května jsme v Majáku s předstihem oslavili Den 
matek. Holky a kluci nejprve vyřezávali pro své maminky srdíčka  
a někteří je i ozdobili vypalovanými ornamenty.  
 Následně proběhla akademie, kde mnozí z nich předvedli 
spoustu krásných vystoupení. Více než hodinu jsme tak mohli 
obdivovat tance, bubnování a zpěvy v podání odvážných a šikovných 
dětí. Akademie 
se všem líbila  
a jistě se už 
všichni těší na 
další. 
 
 Bobr 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

IT TECHNOLOGIE V PRAXI 
 

 Pracuji s dětmi stejně tak dlouho jako s počítači. Moje práce 
byla většinou spjata s využitím PC v praxi. Rozhodla jsem se napsat  
o tom, jaký je můj názor na důležitost jejich využívání v různých 
oborech lidské činnosti.  
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 Začnu tím, co mi je nejbližší a to je počítačová grafika. 
Nedovedu si již představit, že bych malovala, kreslila nebo zpracovávala 
fotomontáž bez využití tabletu. Je to stejné, jako práce s klasickým 
kreslícím nástrojem, což s myší je opravdu nedosažitelné. Jsem za tu 
možnost, že to mohu učit mladší generaci velice vděčná. Výhodou je 
také možnost mít z jednoho obrázku více. Jeden třeba na nástěnku  
a druhý domů, což v běžné výtvarce nejde. K zábavné části kroužku 
počítačové grafiky patří vytváření vlastních veselých animací  
a prezentací. Důležité jsou i prezentace do školy, které čerpají 
z obrovského zdroje informací z internetu. Stejná práce v knihovnách 
by zabrala mnohem více času a energie. 
 Dalším podobným důležitým zdrojem internetu jsou informace 
pro potřeby různých referátů a jejich následné zpracování ve wordu. 
Což dětem může hodně pomoci ve škole. 
 Velký význam mají různé výukové programy, které využíváme 
nejen k doučování na doplnění výuky, ale i v samostatném kroužku, 
který je na to vyčleněn. A nabídka je opravdu široká. Naše programy 
doplňujeme o aktuální nabídku na internetu. Mnohé programy jsou 
multimediální a hlavně při výuce cizích jazyků toho lze využít. Tady čas 
opravdu při výuce rychle utíká a platí známé pořekadlo škola hrou. 
 Také procvičujeme psaní všemi deseti, ale to by měla být 
v dnešní době základní zručnost, která se učí už na školách. 
 Ve volných chvílích k zábavnému využití sportovnímu, 
tanečnímu, hudebnímu a hernímu – k tomu se ani nemusím vyjadřovat, 
protože to u nás děti v rámci herního klubu mají nejraději. 
Ale i jako prostředek komunikace – velice si vážím této možnosti 
dorozumět se s někým, hlavně pokud je v cizině. A i děti jej rádi 
používají. 
 O jiných obrovských možnostech využití IT technologií 
v dnešním světě (nejen v technické praxi) v tomto článku psát nechci. 
Doufám, že naše děti na to všemi těmito aktivitami alespoň trochu 
připravujeme. Učíme je mít k nim kladný vztah, hlavně se nebát jít do 
složitějších situací a mít větší přehled o možnostech jejich využití. 
     Erika Gaurová 
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SETKÁNÍ OTCŮ – HADINKÁŘŮ S DĚTMI A PŘÁTELI  
OPĚT V HAVÍŘOVĚ 

 
Ve dnech 16. – 18. května 2014 se uskutečnilo tradiční jarní setkání 
otců s dětmi a jejich přáteli ve středisku Havířov-Šumbark. 
Akce začala tentokrát netradičně už ráno. Měli jsme objednané Orlí 
hnízdo ve Pstruží, ale vzhledem k velmi nepříznivému počasí, které bylo 
v předpovědi hlášeno – déšť, jsme se v pátek ráno rozhodli pro změnu 
místa, a to pro středisko Šumbark. Muselo se to všechno zajistit, aby 
nikdo nestál na Orlím hnízdě před zavřenými dveřmi. Většinou 
tatínkové tuto změnu přivítali, a tak jsme se sešli v kostele sv. Jana 
Boska v Havířově na večerní mši svaté, kterou celebroval P. Pavel 
Kuchař. Po mši svaté nás paní Růžičková se svým týmem z kuchyně 
pozvala na večeři – a byla výborná. Večer byl na začátku a tak ho bylo 
třeba dobře využít. Tatínkové se pustili se svými ratolestmi do práce.  
 
A co dělali? Odlévali odlitky 
rukou svých ratolestí ze 
sádry. Mezitím se hrály 
v tělocvičně  
a herně hry.  
 
 
 Sobotní ráno začalo 
v kostele modlitbou, pak 
snídaně a honem do dílny. 
Tam už přišel pan Jiří a pan 
Martin, oni jsou přes 
vyřezávání a umí dobře 
poradit, jak na to, místa 
tam je málo. Otec Jan 
Hurník přivezl dřevěné 
křížky, které si mohli také 
nazdobit. Kdo právě nebyl 
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v dílně, mohl využít hernu, 
tělocvičnu a jídelnu, kde si 
mohl zahrát deskové hry.  
 
Po polední modlitbě, kterou 
vedl P. Oldřich Macík, a po 
obědě jsme se rozdělili. 
Děti šly hrát hry, které si 
pro ně připravili starší 
kamarádi, a druhá skupina -  
otcové, pro kterou měl otec 
Pavel připravenou 
přednášku o otcovství. 
Potom se uskutečnil malý 
florbalový turnaj. 
Následovala mše svatá, při které kázal otec Václav Hurník, po ní večeře 
a večerní program jako minulý večer, protože se přišlo na několik fíglů, 
aby odlitky byly lepší. 
 Nedělní dopoledne proběhlo už tradičně - snídaně, mše svatá, 
balení, úklid, poděkování kuchyňskému týmu, kněžím a všem 
zúčastněným, loučení a plánování, že se na podzim opět sejdeme. 
      Alan 
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CELÝ ROK SE PEDAGOGOVÉ VZDĚLÁVAJÍ V RÁMCI 
PROJEKTU OPVK - ROZVOJ KOMPETENCÍ PRACOVNÍKŮ SVČ 

V OBLASTI KURIKULÁRNÍ REFORMY 

  
 Projekt je zaměřen na zvyšování kompetencí pedagogických  

a řídících pracovníků Církevního 
střediska volného času sv. Jana Boska 
v Havířově v oblasti kurikulární 
reformy. V průběhu projektu získají 
pracovníci všechny potřebné 
kompetence k tomu, aby zrevidovali 
stávající Školní vzdělávací program 

organizace a vytvořili z něj dokument, který se stane jejich pracovním 
nástrojem a přispěje tak ke zlepšení kvality pedagogické práce  
v organizaci. K tomu absolvují vzdělávací semináře pod vedením 
odborných lektorů, připravené 
na základě potřeb organizace,  
a obdrží materiály k dalšímu 
vzdělávání.  
 
 Řídící pracovníci za 
pomoci vzdělávacích seminářů  
a konzultací s odbornými 
konzultanty získají potřebné 
kompetence v oblasti 
personálního řízení, které 
usnadní proces implementace 
ŠVP do života organizace. 
Pracovníci také absolvují dva 
benchmarkingové výjezdy, ve 
kterých se budou učit od těch 
nejlepších organizací z oblasti 
zájmového vzdělávání.   
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Účast na projektových aktivitách je pro pedagogické i řídící pracovníky 
povinná, čímž je zajištěn vstup účastníků do projektu i úspěšné 
dokončení. 
 Projekt jsme zahájili úvodním projektovým seminářem, který 
vedl odborný facilitátor, se kterým už máme předchozí kladné 
zkušenosti z jiných facilitovaných setkání a pracovníky organizace je 
všeobecně dobře přijímán. Tohoto semináře se zúčastnili všichni 
pedagogičtí i řídící pracovníci, a nepedagogičtí pracovníci, kterých se 
oblast Školního vzdělávacího programu týká.  
 Semináře jsou vedeny velmi prakticky, z nich jsou vytvářeny 
konkrétní výstupy, které pak pracovníci využijí ve své práci, což rovněž 
zvýší jejich motivaci k účasti na projektových aktivitách a k úspěšnému 
dokončení projektu. 

 
 Například v semináři „Osobnostně sociální výchova“ jsme řešili 
otázku důležitosti pravidel, proces jejich vytváření a sami jsme se 
pokusili definovat si pravidla důležitá pro fungování naší skupiny. 
Dalším zajímavým tématem byla např. vývojová psychologie a její vliv 
na psychiku člověka, prošli jsme si proces fungování našeho mozku, 
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probrali skupinové vztahy, ale především jsme se ponořili do svých 
vlastních myšlenek pomocí základních technik sebepoznání  
a seberozvoje. 
 Od června 2013 proběhly už tyto konkrétní semináře: 
Úvodní seminář – seznámení s projektem, Úvod do ŠVP, Plánování, 
Osobnostně sociální výchova, Klíčové kompetence, Benchmarking, 
Marketing, Facilitace, Hodnocení a evaluace. 
Projekt bude ukončen v prosinci 2014 a jeho konkrétním výstupem 
bude nový dokument organizace – Školní vzdělávací program, ale také 
spousta nových poznatků z oblasti výchovy, plánování či hodnocení, 
které přispějí ke zkvalitnění pedagogické práce. 

 

http://www.donboskohavirov.cz/projekty/fotogalerie-projektu/opvk5-uvodni-seminar-orli-hnizdo/
http://www.donboskohavirov.cz/projekty/fotogalerie-projektu/opvk5-uvod-do-svp/
http://www.donboskohavirov.cz/projekty/fotogalerie-projektu/opvk5-planovani/
http://www.donboskohavirov.cz/projekty/fotogalerie-projektu/seminar-osobnostne-socialni-vychova/
http://www.donboskohavirov.cz/projekty/fotogalerie-projektu/opvk5-klicove-kompetence/
http://www.donboskohavirov.cz/projekty/fotogalerie-projektu/seminar-opvk-benchmarking/
http://www.donboskohavirov.cz/projekty/fotogalerie-projektu/opvk5-marketing/
http://www.donboskohavirov.cz/projekty/fotogalerie-projektu/seminar-opvk-facilitace/
http://www.donboskohavirov.cz/clanky/vzdelavani-pedagogu-na-dalsim-seminari-opvk/
http://www.donboskohavirov.cz/res/data/1388/151124_05_1064390.jpg?seek=1353669924
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 NÁVŠTĚVA DON BOSKA V TURÍNĚ 
 

 V době novény k Panně Marii Pomocnici křesťanů jsem se 
vypravil na pouť k Donu Boskovi přímo do Turína. Chtěl jsem osobně 
poděkovat za dílo v Havířově, za uplynulých dvacet let práce a milostí. 
Vzpomenout na všechny, kteří už jsou na věčnosti. Zvláště pak na 
rodiče. Jsem hluboce přesvědčen o Božím díle, které chtěl Duch svatý 
na přímluvu Panny Marie Pomocnice prostřednictvím Dona Boska  
a jeho následovníků v Havířově. Cesta autem tam i zpět byla dlouhá  
a únavná. 18 hodin a 1300 km přes Rakousko do Itálie.  

 Vrcholem pouti byl den 
strávený na Valdoccu v Turíně. 
Mnohahodinová přítomnost 
v bazilice Panny Marie Pomocnice, 
modlitba u hrobu Don Boska, 
modlitba u hrobu Dominika Savia  
a Marie Dominiky Mazzarellové. 
Modlil jsem se upřímně a vroucně za 
každého osobně. Snažil jsem se 
vybavit jeho tvář a prosit za toho 
konkrétního člověka. Také jsem 
zahrnul do modliteb všechny 
dobrodince z celé České republiky, 
kteří podporují dílo sv. Jana Boska 
v Havířově.  
 V chrámu jsem se setkal 
s rektorem baziliky Donem Francem 
Lottem. Když jsem mu vyprávěl  
o Havířovu, tak řekl jediné slovo  
„ Coraggio“! (ODVAHU!) Jakoby ke 

mně promlouval skrze dona Franca sám Don Bosko. Ano! To je to, co 
potřebuji, to je to, co potřebujeme. Odvahu k životu ve službě druhým 
v rodině, středisku, na veřejnosti. Odvahu svědčit o Kristu a Boží lásce 
ke všem lidem. Odvahu bojovat s hříchem, odvahu pokračovat na vinici 
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Páně mezi těmi nejopuštěnějšími a nejubožejšími, kteří nám to nemají 
jak vynahradit jinak, než svým úsměvem a zářícíma očima. Odvahu 
k radosti. 
 S lehkým pocitem mrazení v zádech jsem usedal v lavicích 
v Pinardiho kapli. Zde z těchto míst se rozšířilo salesiánské dílo do 
celého světa. Zde na těchto místech kázal Don Bosko klukům, zde 
sloužil mše svaté, zde zpovídal. Nezapomenutelná byla prohlídka 
světniček Dona Boska, kde jsou zachovány pokojíky s dobovým 
vybavením, ve kterých don Bosko žil, pracoval i zemřel. Jako přikovaný 
jsem stál před autentickými fotografiemi s Donem Boskem. Díval jsem 
se mu do očí a snažil se jeho tvář vtisknout do svého srdce, aby byl 
stále se mnou.  
 Svatý Done Bosko, oroduj za nás. 
      Jindřich Honěk, ASC 
      ředitel 
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